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PRIČA SE... Fmreže

Emir Suljagić
Ako je ovo što sam uspio saznati o izmjenama Izbornog 
zakona tačno, mi - Bošnjaci, Bosanci, Ostali - poslije toga 
kao grupa nemamo šta tražiti u Bosni i Hercegovini, jerće 
naša egzistencija biti legalizovano ropstvo. Ostaju nam dva 
izbora: Anadolija ili neki novi rat.

Ljubovište
Pažnje i ljubavi ne može biti viška, tako se prave dobri i 
pravi ljudi. Sipaj nek preliva na sve strane.

Novine FAKTOR su upisane u Registar javnih glasila RS pod rednim brojem 697 
po rješenju broj 07.06/053-46/21-2
Sedmično izdanje, svakog četvrtka, latiničnim pismom

Bivši saborac Nebojše Vukanovića održao je lekciju i Jeleni Trivić. „Zaista nema nikakve po-
trebe građane dezavuisati raznim populističkim floskulama. Ozbiljan političar, koji kaže da 
će raditi po Ustavu Republike Srpske i da je taj Ustav za njega i program i zakon, mora 
pre svega biti iskren prema građanima i reći im šta su mu ustavne nadležnosti”. Ovo je 
kandidatu PDP-a za predsjednika Srpske Jeleni Trivić napisao Vidomir Parežanin, donedavni 
najodaniji saborac Nebojše Vukanovića. Parežanin je zgrožen rečenicom Jelene Trivić, koju 
je ponavila i u Nevesinju: "Iz Nevesinja šaljemo jasnu poruku o tome da je Ustav Republike 
Srpske naš program i čvrsto ćemo se zalagati za njega".
Polupala lončiće
Ako je i željela da kaže da je neophodna vladavina prava to sigurno nije u nadležnosti pred-
sjednika Republike Srpske. I druge promjene za koje Trivić najavljuje da će se zalagati takođe 
kreću sa nivoa izvršne vlasti i to građanima treba da bude nedvosmisleno jasno, da znaju 
šta objektivno mogu da očekuju od novog predsjednika Republike Srpske. Prema Ustavu, u 
koji se zaklinje Trivić, predsjednik Republike Srpske nema nikakvog ustavnog ovlašćenja da 
kreira i vodi politiku u nadležnosti izvršne vlasti, zaključio je Parežanin.
Pomilovanja i odlikovanja
Pa da i mi pomognemo Trivićevoj kako bi do oktobra znala za koju se funkciju kandidova-
laPredsjednik Republike Srpske ima slijedeća ustavna i zakonska ovlašćenja i nadležnosti: 
predstavlja Republiku Srpsku, predlaže Narodnoj skupštini kandidata za predsjednika Vlade, 
predlaže Narodnoj skupštini kandidate za predsjednika i sudije Ustavnog suda Republike 
Srpske na prijedlog Visokog sudskog i tužilačkog savjeta. Ukazom proglašava zakon u roku 
od sedam dana od dana njegovog usvajanja u Narodnoj skupštini. Ukazom na prijedlog 
Vlade postavlja i opoziva šefove predstavništva Republike Srpske u inostranstvu i predlaže 
ambasadore i druge međunarodne predstavnike Bosne i Hercegovine iz Republike Srpske. 
Obrazuje savjetodavna tijela i stručne službe za obavljanje poslova iz svoje nadležnosti. Daje 
pomilovanja i dodjeljuje odlikovanja i priznanja utvrđena zakonom.

I.O.

Domaćin

PROPAO GLAVNI ADUT PDP-a

JELENA TRIVIĆ NE ZNA
NADLEŽNOSTI
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Nebojša Vukanović NEMA OBRAZA 

Papiri pokazuju 
vojnog bjegunca sve 
od 1999. pa do 2005. 
godine, da bi na kraju 
odgodio svetu dužnost 
svakog srpskog patro-
ite – da služi državi. 
Dokumenata u posjedu 
Faktora potvrđuju da 
je Nebojša Vukanović 
dobio poziv za odslu-
ženje vojnog roka u 
januaru 2005. godine. 
Ispostaviće se da je to 
posljednja generacija 
mladih vojnika kojoj 
je bio upućen poziv 
na odsluženju vojnog 
roka. Sjećate te se, to je 
ona generacija koja se 
u Kasarni na Manjači 
zaklela na vjernost Re-
publici Srpskoj, a ne 
BiH, kako je pisalo u 
tekstu zakletve. E baš 
među njima je mogao 
biti i Nebojša Vukano-
vić i tako danas reći da 
se, ipak, na taj način, 
borio za Republiku 
Srpsku. Ali nije i to se 
može svrstati u katego-
riju dezerterstva. Zato 
Nebojša Vukanović 
laže kada danas kaže 
da brani prava onih, 
koji su trunuli u rovo-
vima, dok sakriva isti-
nu da ni u miru, bar na 
nekoliko mjeseci nije 
osjetio šta znači biti - 
vojnik.

V.Š.

Nebojša Vukanović, samoproglašeni zaštitnik boraca i obespravljenih, vješto je izbjegavao 
služenje vojnog roka. Pokazuju to dokumenti u posjedu magazina Faktor. Hercegovački 
lažni Robin Hud svojevremeno je molio i kumio da ne ide na redovno odsluženje vojnog 
roka. Dakle, neko ko je bježao od vojske danas se grčevito bori za prava onih, koji su imali 
dovoljno patriotizma u sebi i odazvali se na poziv otadžbine u najtežim trenucima za njen 
opstanak. Da se razumijemo, Nebojša Vukanović je imao 13 godina na početku rata, ali 
je, po njegovom okončanju volšebno pobjegao od služenja vojnog roka. A da je bio malo 
vispreniji, mogao je danas na tome dobro "politčki profitirati", jer u Trebinju, oni koji ga 
dobro poznaju, kažu da u svemu traži samo ličnu korist.

Dezerter sakrio doka-
ze

Obespravljeni ve-
terani, mada, ruku na 
srce, mahom politički 
instruisani, nisu sigur-
no znali da su nedavno 
pred zgradom Narodne 
skupštine Republike 
Srpske skandirali svo-
jevrsnom dezerteru.  
Dokumenti u posjedu 
Faktora pokazuju da 
je Nebojša Vukanović 
još 1999.godine regru-
tovan i označen kao 
sposoban za služenje 
vojnog roka. Moglo 
bi se reći i da je imao 
sreće te je dobio sao-
braćajnu službu što je 
nekad bio san svakog 
regruta. Međutim, sve 
to nije bilo dovoljno 
da se uputi na redovno 
služenje vojnog roka, 
po ugledu na njegove 
vršnjake, čije očeve, 
stričeve i braću lažima 
uvjerava da zna u ka-
kvom se oni položaju 
nalaze. A ne zna, jer 
ni pušku ni u miru no-
sio nije, što mu je bila 
dobitna kombinacija za 
gostovanje na musli-
manskim televizijama, 
gdje zdušno zagovara 
“bratstvo i jedinstvo”, 
ali po kojem su Srbi 
uvijek “loši momci”. 

Prokockao istorijsku 
šansu

IZDAO SABORCE

Vukanović je u februaru 2005. godine tadašnjem Ministarstvu odbrane Republike 
Srpske pisao zahtjev, a ne molbu, da mu se odgodi odsluženje vojnog roka. U jed-
noj rečenici, ipak, moli za odgodu odsluženja vojnog roka u martovskoj klasi jer, 
pazite sad, još nije diplomirao. Dakle, imao je preča posla od države?! U Crnoj Gori 
se bavio istorijom i privatnim biznisom! E, taj Nebojša Vukanović je danas bi da 
bude borac iznad boraca, čovjek koji je iznevjerio sve svoje saborce. U narodu za 
takve imaju samo jednu riječ – izdajnik!

DNO

Da je Vukanović denuncijant znaju to dobro na Ozrenu, kao i Vidomir Parežanin, 
koji poštuje Pokret za pravdu i red, a koji u suštini ne postoji, jer je to, kako je i sam 
rekao, društvo jednog lica. Nebojša Vukanović ostao je sam i bez podrške opozicije 
jer je mislio samo na sebe. Tako je bilo i 2005.godine, kada mu je bilo važnije šet-
kanje po Crnoj Gori od Republike Srpske. Mogao je biti dio istorije, kao zadnja klasa 
onih koji su stali kraj slavnih vojnih zastava Republike Srpske. Ovako, ostaje mu 
samo da bude upamćen kao neko ko je u politici bio potpuni karijerist. Na kratke 
staze, jer su ga svi brzo „pročitali”. Istorija, zna on to dobro, ima posebno poglavlje 
za takve. Pod uslovom da ih neko zapamti. Kod Vukanovića su te šanse sve manje.

Bježao od VOJSKE,
a branio bi prava
boraca?! 
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su, blago rečeno zapre-
pašteni time da na njih 
vrši pritisak čovjek koji 
je došao na vlast upravo 
zahvaljujući tvrdnjama 
da će protjerati politički 
uticaj iz gradskh predu-
zeća. A dočekali smo da 
nas doslovno primora-
va da glasamo za njega 
i njegove saradnike“, 
tvrde učesnici sastanka. 
Naš sagovornik ističe 

Primorani da glasaju za 
prvu petorku

„Otvoreno je od nas 
tražio da ga podržimo na 
izborima, ali i još četvoro 
kandidata, i to Mirnu Sa-
vić Banjac, Tanju Vuko-
manović, Nebojšu Drini-
ća i Bojana Kresojevića. 
Ljudi, koji su pozvani 
na sastanak, a koji nisu 
imali ni predstave šta će 
od njih biti traženo, bili 

Gradonačelnik Draško Stanivuković vrši pritisak na zaposlene u gradskim preduzećima kako bi ga 
podržali na predstojećim izborima, potvrđeno je Faktoru iz više nezavisnih izvora. Kao  nosilac liste 
PDP-a u Izbornoj jedinici 3 za Narodnu skupštinu Republike Srpske prošle sedmice je u Banjaluci 
organizovao skup sa oko 50 učesnika iz raznih gradskih preduzećima, na kojem im je najdirektnije 
poručio da je „vrijeme da mu se oduže za usluge“. Da stvar bude gora, upravo je Stanivuković, dok 
se borio za mjesto gradonačelnika, tvrdio da će, „ako pobijedi, protjerati partijski uticaj iz gradskih 
struktura“ i, kako je više puta tvrdio, „nikada neće zloupotrebljavati svoj položaj da bi nekoga iz 
Gradske uprave primorao da glasa za njega“. A sada, očigledno, radi upravo to!

da niko od pozvanih na 
sastanak nije očekivao 
da dolazi na predizbor-
ni skup, nego je većina 
mislila da se radi o raz-
govoru u vezi stanja u 
gradskim preduzećima.  
Na sastanak su, kako sa-
znajemo, pozvani ljudi 
iz više gradskih preduze-
ća kojim je Stanivuković 
nešto „završio“ – ili ih 
zaposlio, uglavnom bez 

raspisanog javnog kon-
kursa, ili im sredio una-
pređenje na poslu. Da 
stvar bude zanimljivija, 
učesnici sastanka tvrde 
da je od njih isključivo 
traženo da podrže samo 
Stanivukovića i njegovih 
četvoro najbližih sarad-
nika dok ostale kandida-
te nije pomenuo ni jed-
nom rječju, baš kao da se 
lista PDP-a sastoji samo 
od prvih pet imena.

Zloupotreba
Analitičari tumače 

da je Stanivuković izu-
zetno stalo da potvrdi 
rejting, iako će mandat, 
ukoliko ga osvoji, pre-
pustiti drugoplasiranom 
sa liste PDP-a. Zato ih, 
kažu, ne iznenađuje i što 
otvorenim pritiskom na 
zaposlene u gradskim 
preduzećima zloupotre-
bljava gradske resurse i, 
na kraju položaj grado-
načelnika, da bi došao 

do zacrtanog cilja. Tako-
đe, kako ističu, još važ-
nije mu je da u skupšti-
nu uđu njegovi najbliži 
saradnici, koji ga slijepo 
slušaju, iako je njihov iz-
borni kapacitet više nego 
ograničen. Nije čudno 
što Stanivuković insisti-
ra samo na sebi i svojim 
najbližim saradnicima, 
jer je riječ o njegovih 
provjerenim igračima, 
budući da je više nego 
očigledno da ne vjeru-
je ostalim kandidatima 
PDP-a, i da neće napra-
viti ni korak da bi im po-
mogao da se domognu 
poslaničke fotelje. Me-
đutim, licemjereno je to 
što on, ovim sastankom, 
zapravo otvoreno zlou-
potrebljava svoj položaj 
i praktično radi sve ono 
protiv čega se do juče, 
kao, borio, tvrde izvori 
Faktora. 

B.V.

Sramna ucjena Draška Stanivukovića

Nova runda pritisaka
na gradska preduzeća 
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Slobodan Stanarević bez rukavica 

Regulacioni
planovi
i klanovi
Aktuelni odbornik Demosa u Skupštini Banjaluke i bivši načelnik Odjeljenja za prostorno uređenje 
Slobodan Stanarević zna sve greške sadašnje gradske administracije i zašto je prošla bila organizo-
vanija. U intervjuu za Faktor ukazuje da se puno povlađuje investitorima, ali i da oni puno plaćaju 
gradu. Zna i šta sve može da izdrži Mladena Milanovića Kaje, ali i malo ko drugi. Objasnio je i ko 
je opasan igrač i zašto treba ili ne treba ići u opoziv Draška Stanivukovića.

FAKTOR: Da li se Slo-
bodan Stanarević pri-
vikao na odborničku 
ulogu s obzirom da je 
resor  u Gradskoj up-
ravi Banjaluka, gdje 
se bili načelnik, sada 
u centru pažnje?

S TA N A R E V I Ć : 
Puno je gore biti na-
čelnik, to je ogromna 
odgovornost, posebno 
takvog odjeljenja. Da 
je to neko odjeljenje za 
sport ili kulturu, bilo bi 
to elegantnije. Načel-
nik prostornog u gra-
du Banjaluci, gdje si 
na vjetrometini, to nije 
nimalo jednostavno. 
Odbornik je opuštenije 
i puno manje plaćenija 
funkcija, jer si jedan od 
trideset jedan.

FAKTOR: Građani Ba-
njaluke se još uvijek 
pitaju ko je vas zami-
jenio?

S TA N A R E V I Ć : 
Nije još imenovan na-
čelnik. Osoba koja to 
sada radi je u mom 
mandatu bila šef lega-
lizacije. Mislim da im 
je to greška. Da sam na 
mjestu gradonačelni-
ka ja bih išao sa nekim 
prijedlogom na Skup-
štinu pa ako od 12-13 
načelnika usvojimo tri, 
onda imaš tri. Po meni, 
ovlaštenik je čovjek 
koji ima odgovornost 
ali puno manju nego 
načelnik. Načelnik je 
odgovoran za građevin-
ske dozvole, lokacijske 
uslove, dok se ovlašte-
nik u suštini krije iza 
gradonačelnika.

FAKTOR: Da li se sa-
dašnji gradonačelnik 
krije iza bivšeg? Pitam 
to zbog sve češćeg 
vraćanja na odluke iz 
2018. i 2019.godine ?

STANAREVIĆ: Re-
gulacioni planovi su 

sastavni dio našeg gra-
da u proteklih pedeset 
godina i tu nema veze 
ko ga je donio. Nekada 
se narod pobuni i nađe 
neki problem pa se kao 
sakrije iza neke ranije 
uprave. Regulacione 
planove treba tako do-
življavati da je to jedan 
krvotok ili jedan me-
hanizam koji ovaj grad 
drži u životu jer da ih 
nema, nema građevine, 
a kad nema građevine 
ovdje ostaje samo ad-
ministracija, dok ona 
nije u stanju da nahra-
ni ovoliki grad. Tako to 
treba posmatrati, da bez 
građevine kao osnovne 
grane, nema napretka, 
jer imate investitore, 
projektante nadzor, 
firme za tehničke pre-
glede, građe, betonare, 
asfaltne beze, proizvo-
đače galanterije i još 
mnogo toga, otprilike 
je 30.000 ljudi vezano 
za to.

FAKTOR: Da li je 
administracija Igora 
Radojičića bila hrabrija 
od aktuelne?

S TA N A R E V I Ć : 
Nije bila hrabrija, ali 
je bila organizovanija. 
Bila je to dobra admi-
nistracija i bila je do-
bra skupštinska većina. 
Djelovali su složno i 
iskusno, jer je malo bilo 
načelnika čije imenova-
nje su profulili. Grad su 
gledali kao svoju kuću 
i tako su se i ponašali. 
I sada ima dobrih ljudi 
u administraciji ali oni 
na žalost ne mogu da 
dođu do izražaja. Sa 
druge strane dolaze do 
izražaja oni koji nisu taj 
kapacitet. Ne moraju 
oni sve znati ali moraju 
znato ko zna. Dosta je 
sujete jer nije dovolj-
no da vas neko postavi 
za šefa ili ovlaštenika 
pa onda ne pitate, iako 

„NAJSKUPLJA GROBNICA”

FAKTOR: Prije nekoliko godina jedan od banjalučkih neimara za „rupu” je kazao da 
je najskuplja grobnica investitora u centru grada ?

STANAREVIĆ: Moram da kažem da je bio u pravu, a najveća sreća je što je Kaja 
tu i siguran sam da će se taj objekat završiti na dobrobit svih građana. Samo da 
izađete iz zemlje sa objektom ta ljubav košta dvesedet miliona KM. Sve te garaže 
na tri nivoa su trebale biti već u funkciji. Ipak mislim da nema odluke koja može 
zaustaviti razvoj grada.

OPOZIV

FAKTOR: Koliko sva ta problematika pogoduje SNSD-u u namjeri da opozove grado-
načelnika Draška Stanivukovića ?

STANAREVIĆ: Ja ne želi da vjerujem da je to način na koji se priprema opoziv, je 
ovo nije više priča od Drašku već o gradu. Ne možete napraviti situaciju za opoziv 
ako nekome ne da te da nešto radi ili gradi. Kada mu date da radi ona ga možete 
kritikovati i tako steći uslove za opoziv ili smjenu. Nemam ja ništa ni protiv opoziva 
i najviše Drašku zamjeram izbor saradnika jer su trenutni nekompetentni. Imao 
je nekoliko korekcija, ali ni oni nisu nešto pretjerano donijeli. Svi gradonačelnici 
formiraju timove i guraju ih cijeli mandat umjesto da se sankcionišu pa ako ne radi 
dobro i zamijene.

OPASAN IGRAČ

FAKTOR: Stanivuković je svoje saradnike stavio na kandidacionu listu za Narodnu 
skupštinu Republike Srpske. Koliko je to test povjerenja?

STANAREVIĆ: Vjerovatno je na to mislio. Poznajem rad i Vlade Đajića i Draška Sta-
nivukovića i impresioniram sam energijom koju je Đajić unio u SNSD, a isto tako 
ni Draško Stanivuković nije naivan i mislim da je politički opasan igrač. SNSD je 
u posljednje vrijeme počeo da značajno uvažava koalicione partnere i sada treba 
da izađu sa vizijom razvoja grada. Mi se sporimo o neradnoj nedjelji, a osnovna 
zamjerka je što pravoslavne zemlje nemaju uvedenu neradnu nedjelju. Mogli smo 
napraviti mali eksperiment sa nekim vrstama dežurstava. Poenta je da mi napra-
vimo naš prijedlog i vidimo koliko će to narod podržati. Tako mislim i za Stanivu-
kovića i njegove saradnike.
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општих услова овог конкурса, ЈУ Дјечији центар 
„Буба-мара“ Пале  (Установа), прибавиће службеним 
путем, прије заснивања радног односа.  

6. овјерену фото-копију дипломе о завршеном  
првом циклусу студијског програма у којој је наведено 
стручно звање у одређеној области или еквивалент,

7. Увјерење о положеном стручном испиту за 
радно мјесто под редним бројем 1.

8. Додатак дипломи који садржи податке 
о просјеку оцјена током студирања или увјерење 
високошколске установе о просјеку оцјена током 
студирања, уколико у дипломи не постоје подаци о 
просјеку оцјена,или овјерену фотокопију индекса,

9. увјерење издато од Завода за запошљавање 
о времену проведеном на евиденцији незапослених 
лица која траже запослење,

10. овјерену фото-копију радне књижице или 
увјерења о радном стажу издато од ранијег послодавца 
које треба да садржи податке о врсти посла, степену 
стручне спреме и профилу и дужини оствареног 
радног стажа по врстама посла,

11. увјерење општинског органа управе 
надлежног за борачко – инвалидску заштиту о 
утврђеном статусу члана породице погинулог борца 
Одбрамбено–отаџбинског рата Републике Српске, 
уколико се ради о кандидату из категорије породице 
погинулог борца,

12. увјерење општинског органа управе 
надлежног за борачко – инвалидску заштиту 
о утврђеном статусу ратног војног инвалида 
Одбрамбено-отаџбинског рата Републике Српске, 
уколико се ради о кандидату из категорије ратног 
војног инвалида,

13. увјерење општинског органа управе 
надлежног за борачко – инвалидску заштиту о 
утврђеном статусу борца Одбрамбено-отаџбинског 
рата Републике Српске, уколико се ради о кандидату 
из категорије борца,

На конкурс се може пријавити и васпитач који 
је стекао радни стаж или искуство ван предшколске 
установе у својој струци у трајању од годину дана, а 
није положио стручни испит и може засновати радни 
однос уколико испуњава услове прописане Законом о 
предшколском васпитању и образовању РС по члану 
65 а. ( Сл.Гласник РС, бр.79/2015 и 63/2020).

Кандидати су дужни доставити овјерене копије 
свих докумената које се неће враћати кандидатима.

Конкурсни поступак ће спровести Комисија за 
избор кандидата, у складу са одредбама Правилника 
о процедури пријема у радни однос и начину 
бодовања васпитача, стручних сарадника, секретара и 
рачуновође у предшколској установи.

Са кандидатима који су доставили потпуне и 
благовремене пријаве и који испуњавају услове 
конкурса, Комисија за избор кандидата ће обавити 
интервју дана 01.08.2022. године са почетком у 11.30  
часова у просторијама Установе.

Установа ће списак кандидата који испуњавају 
услове конкурса, поставити на огласну таблу Установе.

Кандидати се неће посебно позивати на интервју, 
а уколико се не појаве на интервју, сматраће се да су 
одустали од пријаве на конкурс.

Неблаговремене и непотпуне пријаве кандидата 
на овај конкурс, Комисија за избор кандидата неће 
разматрати.

Рок за подношење пријава на овај конкурс је 
осам дана од дана објављивања истог у средствима 
јавног информисања и  на ЈУ Завод за запошљавање 
Републике Српске – Огласна табла Биро Пале.

Пријаве, са потребном документацијом, адресом, 
контакт телефоном и и-мејл адресом, са назнаком: 
Пријава на конкурс за попуну упражњеног радног 
мјеста, кандидати могу доставити лично или путем 
поште на адресу: ЈУ Дјечији центар „ Буба-мара“ 
Пале, ул. Бранка Ћопића број 2, Пале.  

Број:413-02/22   
Пале,21.7.2022. године

INTERVJU

На основу члана 62. став 1. Закона о предшколском 
васпитању и образовању („Службени гласник 
Републике Српске“, бр. 79/15 и 63/20) члана 40. 
Статута Јавне установе Дјечији центар „ Буба-мара“ 
Пале број: 401-12/14 и број 361-10/15 од 20.10.2015. 
године, члана 3. Правилника о процедури пријема у 
радни однос и начину бодовања васпитача, стручних 
сарадника, секретара и рачуновође у предшколској 
установи („Службени гласник Републике Српске“ 
број 9/21 и члана 26. Правилника о унутрашњој 
организацији и систематизацији радних мјеста у ЈУ 
Дјечији центар „Буба-мара“ Пале број: 441-12/15 од 
24.12.2015.године и број 500-02/20 од 30.12.2020. 
године, в.д. директор Јавне  установе  Дјечији  центар  
„Баба-мара“  Пале расписује:  

Ј А В Н И     К О Н К У Р С
за попуну упражњеног радног мјеста 

Радно мјесто:
1. Васпитач - 6  (шест) извршилаца са радним 

искуством на неодређено вријеме, 

3. Општи услови које кандидат треба да испуњава:
1. да је држављанин Републике Српске или Босне 

и Херцеговине,
2. да је пунољетан,
3. да је радно способан,
4. да није осуђиван правоснажном пресудом 

за кривична дјела учињена против достојанства 
личности, морала, службене дужности, трговине 
људима, полног интегритета, злостављања дјетета, 
полног и другог насиља над дјететом или малољетним 
лицем, искоришћавања дјеце и малољетних лица 
за порнографију, производње и приказивања 
дјечије порнографије, одузимања малољетног лица, 
запуштања и злостављања малољетног лица и 
насиља у породици или породичној заједници и друга 
кривична дјела,

5. да се не води у посебном Регистру лица 
правоснажно осуђених за кривична дјела сексуалне 
злоупотребе и искоришћавања дјеце

6. да против њега није покренут кривични 
поступак за дјела учињена против достојанства 
личности, морала, службене дужности, трговине 
људима, полног интегритета, злостављања дјетета, 
полног и другог насиља над дјететом или малољетним 
лицем, искоришћавања дјеце и малољетних лица 
за порнографију, производње и приказивања 
дјечије порнографије, одузимања малољетног лица, 
запуштања и злоставља малољетног лица и насиља у 
породици или породичној заједници и друга кривична 
дјела.

Посебни услови које кандидат треба да испуњава:
За позицију 1:

1. висока стручна спрема, први циклус студијског 
програма или еквивалент  на студијском програму 
предшколског васпитања и образовања или програму 
за образовање васпитача.

2. положен стручни испит
3. радно искуство од годину дана на пословима 

васпитача

Пријављивање – потребни документи 
Уз потписану пријаву на Јавни  конкурс, потребно 

је доставити документацију по основу које се 
доказује испуњеност општих и посебних услова  и 
документацију на основу које се врши бодовање по 
прописаним критеријумима и то:

1. увјерење о држављанству,
2. извод из матичне књиге рођених,
3. љекарско увјерење о психофизичкој 

способности, које није старије од шест мјесеци, које 
прилаже само изабрани кандидат након извршеног 
избора по конкурсу , а прије заснивања радног односа. 

4. увјерење о невођењу кривичног поступка из 
тачке 6. општих услова овог конкурса

5. увјерење о неосуђиваности из тачке 4. 
и увјерење о подацима из посебног Регистра лица 
правоснажно осуђених за кривична дјела сексуалне 
злоупотребе и искоришћавања дјеце из тачке 5. 

в.д. ДИРЕКТОР 
Вања Југовић

nemate pojma o nekoj 
materiji. Opet da se vra-
tim na pitanje o hrabro-
sti. Prošla administraci-
ja je bila organizovanija 
i strukom potkovana.

FAKTOR: Jesu li jači 
planovi investitora ili 
prostorni planovi ili 
pak klanovi?

S TA N A R E V I Ć : 
Imate investitore koji 
uvijek imaju potrebu za 
kvadrat viška. Razumi-
jem i njih, a sa druge 
strane razumijem one 
koji to odobravaju, od-
nosno ne odobravaju. Ja 
bi bio najsretniji kada 
bi ljudi čije su to par-
cele dobijali taj kvadrat 
viška. To su ljudi koji 
svoju zemlju prodaju za 
stanove za neke pare pa 
onda često ti investitori 
želi, zato što su skupo 
platili tu parcelu ili jefti-
no platili parcelu, da još 
i to ušićare. Ja nemam 
pojma da li su to klano-
vi u formalnom smislu, 
ali se treba oduprijeti 
njima. Ja kada sam bio 
načelnik, dosta sam se 
dobro nosio u tom di-
jelu. Naravno, nisam 
svetac i nepogrešiv, ali 
misli da se sva ta grad-
ska uprava dobro nosila 
sa njima. Sada vidim da 
dosta stvari ide na ruku 
investitorima, puno im 

se povlađuje, daje veliki 
značaj kao nekome ko 
kroji politiku. Sa druge 
strane imamo skupštin-
sku većinu koja je kon-
tra od gradonačelnika, 
što znači da dosta stvari 
neće proći. Mi smo sada 
u fazi da oborimo dva-
deset planova što opet 
nekome predstavlja 
problem.

FAKTOR: Kada ste je-
dinstveni?

STANAREVIĆ: Evo 
jedan primjer. Imamo 
plan kod Gimnazije 
i dio naselja u njenoj 
blizini. Na Komisiji na 
pitanje o poenti izmjene 
regulacionog plana oni 
kažu da je to sportska 
dvorana i nemaju odgo-
vor zbog čega se pravi 
naselje. Na kraju na od-
lučivanje dođe naselje, 
a nigdje nema sportske 
dvorane i onda dolazi 
do nesuglasica i vraća-
nja planova.

FAKTOR: Ko su te inte-
resne grupacije?

STANAREVIĆ: Sve 
je interes. I grad ima in-
teres i pojedinci imaju 
interes. Gradu je interes 
da naplati građevinske 
dozvole koje nisu ne-
kada ni male pa čak su 
i milionske. Ja uvijek 

objašnjavam da treba 
naći mjeru interesa i 
punjenja budžeta, ako 
je interes da dozvola 
bude dva miliona mara-
ka ajde ta tako i napra-
vimo, ali nemoj da bude 
dva miliona i dvije sto-
tine hiljada. Mislim da 
treba da se nalazi kom-
promis jer nismo izmi-
slili regulacione plano-
ve. To je važno pitanje 
i u Evropi i svijetu. Evo 
opet jednog primjera 
tipa Beograd na vodi. 
Svi koji danas odu u 
Beograd slikaju se ne 
tom prostoru. Da li je 
ljepše vidjeti kartonsko 
naselje ili Beograd na 
vodi. Sada je tamo ba-
snoslovna cijena kva-
drata u dijelu grada koji 
može biti zaseban grad.

FAKTOR: Koliko su od-
luke Ustavnog suda 
podgrijale tenzije ve-
zano za regulacioni 
plan famozne „rupe“?

STANAREVIĆ: Od-
luka Ustavnog suda za 
taj prostor napravila je 
tržni centar na toj lo-
kaciji. To nema rezona 
jer potpuno uništava 
šetalište, Trg. Dobili 
smo kocku u centru gra-
da koja nema kapacitet 
da primi korisnike jer 
ćemo imati zagušenje, 
kolaps u saobraćaju, 

budući da te ulice nisu 
baždarene da prime taj 
saobraćaj iz planiranih 
garaža. Znači dobili 
smo neki surogat nakon 
te odluke i najblaže bih 
rekao da se neko zai-
grao oko tog prostora. 
Gledate na taj način 
jedan regulacioni plan 
i tražite proceduralne 
greške ili greške u za-
rezu. Onda u Republici 
Srpskoj možete oboriti 
sve i jedan regulacioni 
plan kao i posljedice 
koje nastaju kasnije. 
Sada imamo mogućnost 
tužbe investitora i sve 
što kasnije slijedi.

FAKTOR: Koliko se 
gradonačelnik Draško 
Stanivuković snašao u 
konkretnom slučaju?

STANAREVIĆ: Mi-
slim da se dobro nosi, 
bez obzira što nam se 
često ne poklapaju sta-
vovi. On se ne miri sa 
stanjem već pokušava 
da iznalazi rješenja. 
Evo, što se tiče famozne 
„rupe”, koja predvi-
đa šetalište, parohijski 
dom, spomenik palim 
borcima i sl., ja sam za 
taj plan. Imam samo 
zamjerku što se ide na 
zatvaranje tog prostora 
prema tranzitu ostalo 
je u suštini prihvatljivo 
i za graditi i za raditi i 

za investitore. Sad smo 
u prilici da to malo po-
pravimo, ponavlja se taj 
plan i pokušaću da kao 
predsjednik komisije 
pokušam i da se otvori 
taj zatvoreni dio.

FAKTOR: Imamo jake 
investitore. Koliko se 
njihova volja uvažava 
u tim promjenama?

STANAREVIĆ: Pa 
dvadeset miliona to 
košta. Toliko je gra-
đevinska dozvola na 
atraktivnim lokacijama 
kada se sve sabere. Taj 
iznose je recimo sedam 
mostova, grijanje za tri 
sezone puno je dvadset 
miliona.

FAKTOR: Može li to iz-
držati neko drugi osim 
Mladena Milanovića 
Kaje?

S TA N A R E V I Ć : 
Malo ko osim njega 
može da izdrži to. Mi-
slim da se nije razmiš-
ljalo o posljedicama. 
Promijenićemo taj re-
gulacioni plan što zna-
či zastoj od sedam do 
osam mjeseci, biće do-
sta troškova i gubitaka, 
tako da je sreća što je 
on finansijski nabildan 
pa može to izdržati. 
Možda se desi da to vri-
jeme napravi i povoljni-
ju situaciju ako dođe do 
pada cijena energenata i 
materijala, a može biti i 
skok cijena pa da dođete 
u povoljniju priča zbog 
toga što vas je neko za-
državao nekoliko mje-
seci. Nije samo problem 
zastoja kod investito-
ra već i kako zadržati 
izvođača jer on ode na 
neku drugu lokaciju ili 
u inostranstvo. Na toj 
zgradi radi oko osam-
deset radnika i niko o 
njima ne vodi računa. 

Z.Š.
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 „Mirno bruko!”
Tako je javno ispli-

valo da su Diana Cvijić 
i Mirna Savić Banjac od 
početka političkog an-
gažmana u pokretu Ba-
njaluka zove radile za 
PDP, tačnije Draška Sta-
nivukovića, što on, među 
svojim saradnicima, nije 
ni krio. Sve ovo svojim 
izjavama sada potkre-
pljuju njihove dojuče-
rašnje partijske kolege, 
a sada pojedini revol-
tirani članovi, očito do 
posljednjeg šava pode-
ranog Pokreta Banjaluka 
zove. Sad je jasno zašto 
im je neko savjetovao, 
da iako su bile u Pokre-
tu „Bajaluka zove” da se 
fotografišu sa Draškom 
Stanivukovićem, dok je 
bio kandidat za gradona-
čelnika. Toliko su, pre-
pričavaju njihove kolege, 
bile bezobrazne da su di-
gle ruku da se iz Pokreta 
izbace neki od njegovih 
osnivača. „Hrani kuče 
da te ujede”, ukazuju i 
pojedinci na društvenim 
mrežama, ponukani da 
progovore koga je to Sta-
nivuković predstavio kao 
„alternativu” vlastima?! 
Pojedini članovi Pred-
sjedništva Pokreta koji su 
takođe bili izloženi poku-
šaju da ih se izbace iz tg 
stranačkog tijela, žale što 
su potrošili godinu dana 
svog života i nekoliko 
hiljada maraka "da se 
neko igra politikom...". i 
sve to očito dobro unov-
ši. Pokret „Banjaluka 
zove” nije bio zamišljen 
kao "prikolica PDP-a" a 
ispostavilo se sada da je-
ste, pišu pojedini članovi 
Predsjedništva.

Vodovod i za Dišu
"I Mirna i Diana do-

bile su posao mimo kon-
kursa, a mi smo se za-
jedno borili protiv toga. 
Neka Diana odogovori 
da li dobija pare kao re-

vizor u Vodovodu, zašto 
se o tome ćuti... One su 
poslušno i marljivo radi-
le, ali za konkurenciju”, 
piše na postu jednog od 
članova Predsjedništva 
„Banjaluka zove”, koji 
se dijeli u viber grupama 
i nekih od pojedinaca u 
PDP-u, koji ne gledaju 
blagonaklono na izbor 
Draška Stanivukovića 
kada su u pitanju kan-
didati za republički par-
lament. Ali, došlo se u 
raspravama i do toga ko 
finasira pomenutu stran-
ku, koja je uloga Am-
basade Velike Britanije, 
čijim novcem je osnovna 
PDP. Čini se da su neki 
bivši članovi PDP-a, a 
očigledno bliski Pokretu 
„Banjaluka zove”, od-
lučilli su da javno kažu 
baš sve. Ukazuju da će 
prozvane urušiti i novu 
stranku. „PDP udomlja-
vanjem ovakih kao njih 
dvije ukida sam sebe, 
njima trebaju podobni, 
a ne pametni, njih inte-
resuje rezultat stranke, 
a ne istina i pravda”, 
komentari su nakon naj-
novijeg fajta na Fejsbu-
ku. Jedan od postova o 
kojem se raspravljalo u 
Draškovom kabinetu je-
ste i kako da spriječe da 
istina izađe na vidjelo. 
Smisli su samo otrcanu 
frazu: „Ko nije s njima 
radi za SNSD”. Pa mogli 
ste bolje prepisati. "Mene 
interesuje ko je koliko 
čovjek, a ova i ona druga 
će svaki put kad pričaju 
o poštenju dobiti svoju 
porciju istine... Umjesto 
što sam ja i moji postovi 
tema na sastancima tre-
balo bi da raspravljaju o 
grijanju, demit fasadama 
i sl. Pustite tu priču 'ako 
priča protiv nas, radi za 
vlast'. To nije tačno”, 
odgovor je na neosnova-
ne tvrdnje Diane Cvijić, 
objavljene na njenom 
Fejzbuk profilu.     G.G.

Ni manjeg pokreta, a ni većeg raspada sistema. Društvene mreže gore od podjela i svađa među biv-
šim i sadašnjim članovima Pokreta „Banjaluka zove”. Mirna Savić – Banjac i Diana Cvijić zavrišle su 
na listi PDP-a za Narodnu skupštinu Republike Srpske, tačnije na Draškovom spisku “odabranih”, što 
je potvrdilo ranije sumnje i izazvalo revolt onih koji su glasali za Pokret „Banjaluka zove”. Iz Pando-
rine kutije izašli su dokazi o ličnim interesima, ko je za koga radio, iz kojeg razloga i zašto je uopšte i 
osnovan Pokret „Banjaluka zove”...A narod, program, ideje i ideali se ne spominju. Samo funkcije ali 
tako je to u okruženju gradonačelnika Banjaluke i njegovih „foka”! I da, jeste, svi ste isti!

 

Zona sumraka u Pokretu Bajaluka zove

Kompromitovane 
Draškove uzdanice

za jednokratnu
upotrebu

PDP U DVIJE KOLINE

U cijelu priču uključio se i "Medo" odnosno, očigledno, Saža Lazić, jedan od vođa 
pokreta i jedini odbornik u Skupštini grada Banjaluka, koji je na mrežama, nakon 
iznesenih teških optuži blokirao sve koji misle drugačije. Dotični je prozvan i zbog 
nekih dugova. "Ono što je trebao zastupati odbornik kojeg smo svi progurali glaso-
vima djelimično samo zastupa Milko Grmuša, svojevrsni PDP disident. Ove dvije su 
od početka radile za sebe lično i Draškovo krilo PDP-a”. Ovo je samo je dio rasprave 
i sukoba koji za sada još  tinja. Ono što je očigledno jeste da Pokret „Banjaluka 
zove” više ne postoji. Draško Stanivuković je tome kumovali. Kako je krenuo, još 
samo da i PDP uništi. Ali, polako...
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Doboj i zauvijek zbo-
gom

U najvećem gradu 
regije, Doboju, u SDS-u 
je u opštem rasulu od 
kada je Obren Petrović 
otišao iz partije. Pokaza-
la su to dva kruga izbora 
za gradonačelnika 2020. 
godine. SDS se u Dobo-
ju neće nikada oporaviti. 
To je jasno i političkim 
laicima. Od 12 imena 
na listi kandidata za Na-
rodnu skupštinu Srpske, 
saznaje se da je samo 
jedan iz Doboja. Iako je 
u ovoj izbornoj jedinici 
najveći grad, sjedište re-
gije i nosi najviše glaso-
va. Jedno ime iz Doboja 
govori dovoljno o snazi 
SDS-a u ovom gradu. U 
Petrovu je još gore. Na-
kon što je cijeli opštinski 
odbor zajedno sa načel-
nikom opštine napustio 
SDS, partija nije uspjela 
da organizuje ni jedan 

sastanak, a kamoli da se 
ozbiljnije bavi izborima. 
Na listi nema ni jedno 
ime iz ove opštine. Da-
kle, SDS u Petrovu više 
ne postoji. U Stanarima 
je malo drugačije, ovaj 
opštinski odbor je dao 
čak dva imena na listi, 
ali realni dometi su ve-
oma mali. 

Kriju imena 
Ukupno gledajući li-

stu u ovoj izbornoj jed-
nici - čak 8 imena je iz 
Teslića, dva iz Stanara i 
jedan iz Doboja. Bran-
ko Vuković, predsjed-
nik Oopštinskog odbora 
SDS-a Stanari ranije je 
za medije rekao da su 
svjesni svoje situacije. 
Vrlo optimitično se na-
daju jednom mandatu: 
"Mi se oslanjamo prije 
svega na Teslić i misli-
mo da će Teslić iznijeti 
težinu tog mandata. Sta-

U Izbornoj
jednici 5
 

nari su tu gdje jesu, oni 
će pripomoći dobro..." 
rekao je Nezavisne no-
vine Branko Vuković, 
predsjednik Opštinskog 
odbora SDS-a Stanari i 
kandidat za poslanika. 
U Narodnu skupštinu 
iz ove Izborne jedinice 
bira se ukupno 6 posla-
nika. SDS je na izbori-
ma 2018.godine uspio 
izboriti dva mandata. 
Nebojša Marić i Danijel 
Jošić su nakon pucanja 
SDS-a u Doboju, postali 
nezavisni poslanici i na-
pustili stranku. Obojica 
su dobili više od 11.000 
glasova. Procjena je da 
će za osvajanje manda-
ta, na ovim izborima, 
trebati između 4.000 i 
6.000 glasova. Teško da 
Teslić može iznijeti sam 
toliko. Još ako se uzme 
u obzir da je Milan Mi-
ličević nezadovoljan I 
nezadovoljen.     A.A.

Bojan Kresojević- Me-
nadžer bez političkog 
digitrona

Gore pomenute pro 
forme izjave kao da su 
nastale na prvim časovi-
ma političke akademije. 
Po obliku i suštini odgo-
varaju samo poslodavcu, 

dok je praktično uteme-
ljenje daleko od obeća-
nog.

Trenutno niko nije 
upoznat, možda čak ni 
Stanivuković, u kojoj je 
fazi realizacija tih proje-
kata i da li je menadžer 
uradio išta osim tabele u 

ekselu za koju je pravi 
ekspert!

Nije kriv Bojan Kre-
sojević što najveći grad 
su Srpskoj nema izabra-
ne načelnike odjeljenja 
pa se sa još jednom za-
daćom nije dužan baviti. 
Naime, on treba da koor-
diniše između odjeljenja 
gradske uprave, ali kako 
toga nema, tu prestaje i 
koordinacija planova i 
projekata i prebacuje se 
opet na Stanivukovića.

Radi ili kraj
Gradonačelnik je pri-

lično ljut na menadžera 
Kresojevića jer je i vo-
đenje i nadzor realizacije 
infrastrukturnih projeka-
ta opet prebacio na njega. 
Na snimcima obilaska ra-
dilišta u glavnoj ulozi je 
Stanivuković, a proble-
me za izvođačima radova 
koje je napravio upravo 
Kresojević dobio je pri-
de, pa se zato obaveze 
menadžera za nadgleda-

nje gradskih projekata i 
delegiranje odgovornosti 
načelnicima odjeljenja i 
gradskim službenicima, 
koji su najpogodniji za 
konkretne projekte i po-
slove, takođe može sma-
trati djelimično ispunje-
nom, jer je odgovornost 
prenesena sa Kresojevića 
na Stanivukovića.

Ambiciozni gradski 
menadžer opet smatra da 
on sve poslove obavlja u 
skladu sa svojim kapaci-
tetima te je iz tih razloga 
poželio da se na jesenjim 
izborima okuša i kao 
kandidat.

Presudiće video-mate-
rijal!

Možda tada u prediz-
bornoj kampanji na svijet 
izađu rezultati njegovog 
neimarstva međutim dok 
se to ne dogodi zanimljiv 
je način na koji je rangi-
ran na visko peto mjesto 
na listi PDP-a. Upućeni 
u dešavanja u Gradskom 

odboru te stranke kažu da 
je Kresojević upao na li-
stu jer je obećao prethod-
nicima da ima videoma-
terijal iz Beograda koji u 
dobroj mjeri kompromi-
tuje predsjedničkog kan-
didata PDP Jelenu Trivić.

Veze iz Beograda 
odakle je stigao i taj sni-
mak nije želio da otkriva 
pa je ličnom garancijom 
ubijedio Stanivukovi-
ća da će to biti događaj 
zbog koga će nakon iz-
bora biti pregovarači sa 
kredibilitetom. Isti izvor 
iz te partije kaže da su u 
PDP-u zadovoljni sa tri 
mandata i da će oni pri-
pasti Mirni Savić Banjac, 
Nebojši Driniću i Tanji 
Vukomanović, nakon što 
se Draško Stanivuković 
odrekne poslaničke po-
zicije. Kresojević nije 
u toj kombinatorici što 
opet podgrijeva njegove 
težnje da smjesti odabra-
nim.

Z.Š.

Kome vjeruje Draško 
Stanivuković, a čijih 
odluka se boji?
   Gradski menadžer djeluje u okviru Gradske 

uprave, gdje efikasne aktivnosti utiču na 
svakodnevni život ljudi u zajednici, fokusiran 
na praktične, svakodnevne obaveze vođenja 
grada i dugoročne programe koji koriste 
građanima. Ovo bi trebao biti opis poslo-
va gradskog menadžera Bojana Kresojevića 
koga je tačno prije godine dana predstavio 
gradonačelnik Banjaluke Draško Stanivuko-
vić. „Napravili smo listu od 40 projekata za 
koju ću preuzeti odgovornost da budu ura-
đeni u najkraćem mogućem roku. Moj glav-
ni zadatak i misija biće da ono što smo radili, 
radimo još brže“, kazao je na predstavljanju 
Kresojević. 

  TRESU SE GAĆE! Koliko je SDS desetkovan u dobojskoj regiji pokazaće lista ove partije za Narodnu 
skupštinu Republike Srpske. Naglašavamo pokozaće, jer još nije predstavljena 
u potpunosti. Zna se samo da će je prvi na listi biti Milan Kasapović, šef partije 
u Tesliću. Jako je zanimljivo da neprikosnoveni vladar SDS-a u ovoj regiji Milan 
Miličević, kao predsjednik Glavnog odbora strnake, nije na listi za poslanika. Iako 
je jak u Tesliću, izgubio je unutrašnju trku sa predsjednikom partije za kandida-
ta za člana Predsjedništva BiH, te razočaran odbio da bude jedan od kandidata 
za republički parlament. Ovo je samo najkraćem Miličevićeva trenutna politička 
dijagnoza. Bez obzira na to, sva očekivanja su uprta u Teslić, jer ostatak regije 
realno ne može da iznese ne jedan poslanički mandat, već je pitanje mogu li do-
nijeti ukupno 2.000 glasova. 

DA NEMA TESLIĆA,
SDS NE BI POSTOJAO

NI U TRAGOVIMA
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nalaze na tijelima ljudi, 
a ne s njihovom seksu-
alnom orijentacijom, 
navode stručnjaci. Osip 
majmunskih boginja 
obično izbija na licu, 
dlanovima ruku i dnu 
stopala. Ali, švedske 
zdravstvene vlasti rani-
je su saopštile da su „u 
evropskim slučajevima 
zaraze često zabilježeni 
problemi sa kožom na 
genitalijama, prepona-
ma i oko analnog otvo-
ra“.

Super zarazne
Stručnjaci u obla-

sti zdravstva tvrde da 
su majmunske boginje 
super zarazne. Bilo da 
su na rukama, nogama 
ili preponama, ako ih 
neko drugi dotakne, nije 
se teško zaraziti. „Taj 
je virus izuzetno stabi-
lan”, rekli su za Insider 
iz američkog Centra za 
kontrolu i prevenciju 
bolesti. Zarazne su u 
svim fazama, uključu-
jući stadij krasta, sve 
dok ne nestanu i ne dođe 
do pojave svježeg sloja 
kože.

Srećom, virus se 
može očistiti, dezinfi-
kovati i sa odjeće, odre-
đenih površina i poste-
ljine. Dio zdravstvenih 
predstavnika ističe da se 
još uvijek ne zna širina 
i potencijal ove zarazne 
bolesti. 

Ovo je ranije bila 
rijetka bolest, koja se 
obično pojavljivala 
u srednjoj i zapadnoj 
Africi. SAD su pretrpi-
le prvu epidemiju maj-
munskih boginja 2003. 
godine. Doktori vakci-
naciju preporučuju za  
visokorizične kategori-
je, kao i da osobe koje 
su možda bile izložene 
virusu majmunskih bo-
ginja  izbjegavaju sek-
sualni ili fizički kontakt 
sa drugim licima. Te-
stiranje je neophodno, 

Alarm 
Podaci dostupni 

Evropskom centru za 
prevenciju i kontrolu bo-
lesti i Regionalnoj kan-
celariji Svjetske zdrav-
stvene organizacije za 
Evropu govore o poja-
vi oko 6.000 slučajeva 
majmunskih boginja u 
33 evropske zemlje i 
regije. Na globalnom ni-
vou taj broj je premašio 
10.000. Kada su u pita-
nju zaraženi, uglavnom 
se radi o muškarcima u 
dobi od 30 do 40 godi-
na. Kod nas i u regiji, na 
sreću, još uvijek govori-
mo o malom broju infi-
ciranih. U SAD-u je po-
čela vakcinacija, nakon 
što je Njujork postao 
epicentar zaraze maj-
munskim boginjama. U 
dugim redovima za imu-
nizaciju bili su mahom 
mlađi muškarci. Doktori 
ponavljaju da se svako 
može zaraziti ovom bo-
lešću, koja se širi bli-
skim fizičkim kontak-
tom, ali je vakcinacija 
„džinios” trenutno re-
zervisano mahom za ho-
moseksualce, koji čine 
veliku većinu zaraženih 
u Njujorku. LGBTQ za-
jednicu brine da će zbog 
tog virusa biti dodatno 
stigmatizovana. Mnogi 
od slučajeva koji su do 
sada potvrđeni dijagno-
stifikovani su, kako na-
vode američki mediji, 
kod muškaraca koji se 
identifikuju kao homo-
seksualci, biseksualci 
ili kao osobe (muškog 
pola) koje imaju polne 
odnose s muškarcima. 
Ali to ne znači da su 
majmunske boginje gej 
bolest. Stručnjaci kažu 
da se može proširiti na 
svakoga ko je u bliskom 
kontaktu s nekim ko ima 
ovaj virus. Širenje ove 
zarazne bolesti među 
homoseksualcima može 
imati puno više veze s 
tim gdje se te boginje 

Iako su manje opasne od virusa korona, slučajevi majmunskih boginja se šire i u Evropi i na drugim 
kontinentima. Stručnjaci u oblasti zdravstva upozoravaju da bi na kraju mogle uzeti danak daleko 
gori nego što to sugerišu dosadašnje brojke. Broj zaraženih bi se, kako očekuju, mogao povećati od 
narednog mjeseca. Majmunske boginje mogu se širiti s osobe na osobu, bliskim kontaktom. Neki od 
osnovnih simptoma su groznica, bolovi u leđima i osip. Infekcija može trajati od dvije do četiri sedmi-
ce, napominju epidemiolozi. Zbog razdoblja inkubacije, bolest je teško rano uočiti. Osip često počinje 
ravnim, crvenim izbočinama na licu, a zatim se širi po tijelu. Potom se pretvara u plikove ispunjene 
gnojem. Neki od zaraženih su ranije ispričali svjetskim medijima da je to „jedno od najbolnijih i naj-
jadnijih iskustava u njihovom životu“.

ukoliko se pojave neki 
od simptoma.

Da li su smrtonosne?
Prema podacima 

Svjetske zdravstvene 
organizacije, procenat 
umrlih među onima 
osobama kod kojih su 
dijagnostifikovane maj-
munske boginja kreće 
se od 1 do 10% zavisno 
od soja virusa kojim se 
zaraze. Djeca i osobe s 
imunološkim nedosta-
cima mogu imati teže 
slučajeve, ali bolest je 
rijetko smrtonosna. Iz 
Svjetske zdravstvene 
organizacije su pod-

sjetili da su tri osobe 
do sada umrle u vezi 
s ovom epidemijom, a 
sve su bile iz Afrike. Iz 
„Science Media Centra“ 
je objavljeno da će ve-
ćina slučajeva majmun-
skih boginja u Velikoj 
Britaniji vjerojatno bila 
manje smrtonosni soj 
te da šira javnost nema 
potrebu za brigom, ali 
da nadležni zdravstveni 
predstavnici moraju biti 
na oprezu kako bi ranije 
uočili zaražene slučaje-
ve i ograničili njihovo 
prenošenje.

Neki stručnjaci za 
javno zdravstvo strahuju 

da bi ograničavanje pri-
stupa vakcinama, samo 
na one koji su bili u kon-
taktu sa zaraženim, a što 
je utvrđeno praćenjem 
kontakata, moglo značiti 
da će se bolest nastaviti 
širiti unutar populacije 
koja se već suočava sa 
problemima u zdrav-
stvenoj zaštiti, nakon 
pojave virusa korona. 
Iz Svjetske zdravstvene 
organizacije su takođe 
ukazivali da je vjerojat-
no broj zaraženih i veći 
od trenutno evidentira-
nih. 

G.A.

Majmunske boginje trebalo bi shvatiti ozbiljno

Nije samo gej
populacija ugrožena! SEKS

Majmunske boginje šire se direktnim kontaktom, preko osipa, krasta ili tjelesnih 
tekućina sa čovjeka na čovjeka. Mogu se prenijeti respiratornim izlučevinama i 
intimnim fizičkim kontaktom, poput ljubljenja, maženja ili seksa. Vakcina protiv 
majmunskih boginja trenutno ima od dvije doze, dok su antivirusni lijekovi dostu-
pni osobama kod kojih je potvrđena infekcija. Patogen koji uzrokuje ovu infekciju 
je Ortopox virus, isti rod kao i virus koji uzrokuje velike boginje, ali je „manje 
ozbiljan“. 
Ne pojavljuje se uglavnom kod majmuna, zbog čega se upozoravalo da je naziv 
zaraze pogrešan.

PRENAPUHANA PANIKA?

Iako su, po nekim medijskim naslovima, majmunske boginje najnovija globalna 
prijetnja javnom zdravstvu, mali procenat zaraženih doživljava teške ili smrtono-
sne komplikacije. Tako pokazuju trenutni podaci. Stoga su se u SAD pojavile i kri-
tike zbog stvaranje, kako navode iz Njujork posta, prenapuhane panike u slučaju 
pojave majmunskim boginja.
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su srpske mine i granate 
već odavno u Ukrajini. 
Kao što su pronađene 
i u cijevima Islamske 
države u Siriji i Ira-
ku. Sjedinjeni Američki 
Entiteti preko agencije 
CIA ili nekog drugog, 
kupe oružje u Srbiji. To 
oružje, odnosno munici-
ju, dokazano dostavljaju 
i onima protiv kojih se 
formalno bore u mediji-
ma, a kamoli onima koje 
su osam godina javno 
huškali i opremali za 
rat sa Rusijom. I Srbija 
tu ne može ništa. Samo 
da ne prodaje oružje. Što 
je za sirotinju koja proi-
zvodi rijetko šta sa viso-
kom dodatom vrijedno-
šću, gotovo nemoguća 
odluka.

Odluka da se ode u 
Jasenovac, opet, tako 
je izvodljiva i prirodna. 
Poniženje je posljedica 
dugogodišnje shizofre-
nosti naše politike u 
kulturi sjećanja. Nika-
da spomen područje 
Jasenovac nije trebalo 
dijeliti rijekom Savom. 
Na Donju Gradinu gdje 
piše da je tu pobijeno 
700.000 nevinih i terito-
riju pod kontrolom Neo-
visne Republike Hrvat-
ske, koja kaže da je taj 
broj 80.000. To se tako 
ne radi. Omogućili smo 
novoustaškim snagama 
u Hrvatskoj da rade svoj 
posao. Trebalo je izvršiti 
pritisak u vremenu kada 
se to moglo i od svjet-
skih organizacija tražiti 
eksteritorijalni status, 
kako ne bi trpio revizi-
ju hrvatskih zločina. I 
za to nije kasno. Nikad. 
Osim što smo među Sr-
bima zapatili čitavu kla-
su korisnih idiota koji 
aktivno učestvuju, čak i 
ispred državnih ustano-
va, u smanjivanju broja 
srpskih žrtava. Navode 
vodu na ustašku turbi-
nu, jedući novac pore-
skih obveznika Srpske 

sokogabaritnih tereta. 
Avioprevozničko predu-
zeće je dio složene kom-
panije sa sjedištem na 
Kijevskom aerodromu 
Gostomelj. Nakon što 
su zbog kvarenja veza 
sa Rusijom po instruk-
cijama Zapada potpuno 
upropastili nauku, proi-
zvodnju i tržište; uslužni 
transport generiše preko 
90 odsto prihoda Anto-
nova.

Isto preduzeće, sa 
sve ukrajinskom zasta-
vom, prevezlo je pre-
ko Atlanskog okeana 
i Irokeze na Butmir. 
Drevne helikopterske 
kante iz doba Vijet-
namskog rata. Vojska 
Sjedinjenih Američkih 
Entiteta ih tragikomično 
naziva po indijanskim 
nacijama nad kojima su 
izvršili genocid (Apač, 
Činuk, Komanč, Lakota, 
Kajova, Čejen...). Rješa-
va se starih helikoptera 
tako što ih „poklanja“ 
tzv. Oružanim snagama 
BiH.

Slična stvar se sad 
masovno odvija širom 
onog dijela NATO, koji 
je ranije imao člansku 
karticu Varšavskog ugo-
vora. Bugarska, Rumu-
nija, Slovačka, Poljska 
i slične zemlje; motivišu 
se da režimu iz Kijeva ur-
gentno poklanjaju svoje 
tenkove, avione i drugo 
naoružanje proizvedeno 
po licenci ili nabavljeno 
iz SSSR. Tako rezervisti 
mobilisani pod koman-
du Vladimira Zelenskog 
dobijaju oružje za čije 
su korištenje u prošlosti 
obučeni, a bivše socija-
lističke zemlje prave još 
jedan korak ka potpunoj 
orijentisanosti, odnosno 
zavisnosti od američke i 
NATO namjenske indu-
strije.

Upravo zbog nekom-
patibilnosti ratne tehni-
ke, posebno u domenu 
kalibara, uslovljava da 

i Srbije.
Tako portal Srbi-

ja Danas, želeći da da 
podršku Vučiću, pri-
je nekoliko dana piše: 
„Između 25. i 27. maja 
1941. ustaše su u Bugoj-
nu uhapsile prvu grupu 
od 25 Srba i zatvorile 
ih u zgradu zvanu Ko-
nak. Među njima su bila 
i trojica Vučića: Anđe-
lko, Stevo i Ile. (...) Po 
drugima, Srbi iz Bugoj-
na odvedeni su u logor 
Jasenovac. Na takvu 
mogućnost upućuje i či-
njenica da se  u spisku 
Saveznog zavoda za sta-
tistiku kao mesto smrti 
Steve Vučića navodi 
logor Jadovno. Naime, 
poznato je da su zbog 
ograničenih kapaciteta 
logora Jasenovac, koji 
nije mogao da primi reke 
srpskih civila koje su 
ustaše hapsile i sprovo-
dile na klanje u taj logor, 
ustaše preusmeravale u 
druge klanice. Najčešće 
je to bilo Jadovno.“

Ovo je, recimo, 
kosmička glupost. I oz-
biljan promašaj kabineta 
predsjednika Srbije, po-
što je Dušan Bastašić, 
moj drug i predsjednik 
UG Jadovno 1941. pisao 

istom još 25.03.2017. 
godine, navodeći da su 
trojica Vučića skonča-
li u Jadovnu. Da stvar 
bude još jadnija,  bivši 
predsjednik Boris Tadić, 
pišući latinicom i do po-
vraćanja odvratno držeći 
stranu neopravdivoj od-
luci Hrvatske, kaže:

„Na Pinku šire be-
zočnu laž kako sam i 
ja išao privatno na ko-
memoraciju u Jadovno. 
Bio sam zvanično i kao 
predsednik države se 
zvanično obratio skupu. 
U Hrvatskoj, na mestu 
gde su ubijeni moj deda 
po majci Strahinja Kića-
nović i njegov brat, koji 
su prethodno internirani 
u Jasenovcu.“

Ni bivši, ni sadaš-
nji predsjednik Srbi-
je, nažalost, ne znaju 
da je logor Jasenovac 
počeo s radom tek 20. 
avgusta 1941. I primio 
preživjele iz kompleksa 
logora Gospić-Jadov-
no-Pag! Nemaju pojma 
kako su im stradali pre-
ci, čiji ostaci još uvijek 
leže po jamama nesahra-
njeni, ukoliko ih Hrvati 
do sada nijesu izvadili i 
uništili.

To je, zapravo, 

stvarni skandal. O ko-
jem niko neće pisati. Jer 
mnogi Srbi sada umaču 
svoje intimne dijelove 
tijela u vodu prezasiće-
nu natrijum hloridom. 
Ostavljaju novac državi 
koja nastavlja genocidne 
radnje svoje prethodnice 
NDH, praktično doka-
zujući kako srpska poli-
tika namjerava da ostva-
ri svoj izlaz na more. 
U Mostaru se tek ove, 
2022. godine mijenjaju 
ulice ustaških zločinaca 
poput Mile Budaka. I to 
ne zbog Srba, već zbog 
Izraelaca. Srbe ne pomi-
nju. Srbi ne postoje.

Postoji samo naša 
glupost, koja i poslije 
ovoga neće uvidjeti be-
skorisnost i štetnost jed-
nog Hrbina kakav je Mi-
lorad Pupovac. Hrvat, 
Josip Broz Tito, za ra-
zliku od NJemačke ko-
joj su zabranili kukasti 
krst i napravili joj novu 
zastavu, svojim suna-
rodnicima teritorijalno 
je uvećao Hrvatsku i do-
pustio da koriste simbol 
pod kojim su izvršili ge-
nocid.  Srbima je izbacio 
krst iz 4S.

Šahovnica je isto što 
i kukasti krst.

Aleksandar Vučić je 
napravio odličan potez 
i želim mu da takvih 
poteza pravi još više. 
Jednim manevrom istje-
rao je na čistac sav ko-
rijenski ustašluk u čla-
nici EU, koja namjerava 
uskoro da u opticaj pusti 
evro sa likom Nikole 
Tesle. Nema dalje raz-
govora, kad vam neko 
ko je izvršio genocid 
nad vašim narodom, pa 

i nad plemenom Tesla iz 
Smiljana, ne omogućava 
da posjetite pamjatnik 
podignut u spomen toga. 
A vi ste predsjednik 
Srbije. To je posebno 
važno za nekoga ko je 
primio u svoje vladarske 
odaje Jutel-Bosmal-Se-
nada i nije htio reći da 
je u Jasenovcu izvršen 
genocid, zbog toga što 
„neće da kvari odnose sa 
Hrvatima“.

Umjesto da se ohra-
bri, metodom masov-
nih medijskih udara iz 
svih oruđa, Aleksandra 
od Naprednjaka upor-
no okreću iz Jasenovca 
u pravcu Grčke. Tamo 
gdje je pao ukrajinski 
avion sa 11,5 tona uboj-
nog tereta srpske na-
mjenske industrije, koji 
je vozio za Bangladeš 
kao krajnjeg kupca. I to 
je sada bitnije. Od neče-

ga što je najbitnije.
Za razliku od ova-

kvih kao ja, koji prate i 
jedno i drugo, prosječan 
konzument bi mogao 
nasjesti na osnovne po-
stulate ovog spina, čiji 
je cilj predsjednika Srbi-
je označiti kao nekog ko 
prodaje oružje ruskim 
neprijateljima i skrenuti 
priču sa rasizma i šovi-
nizma u Hrvatskoj. To 
koriste i Vučićevi poli-

tički i ideološki protiv-
nici u Srbiji, nažalost i 
oni rodoljubivo orijen-
tisani. Ipak najviše za 
svoje pravdanje to ko-
risti Zagreb. I njihov 
nakot Nevladinića.

Posjedovanjem po-
gona za remont i proi-
zvodnju vazduhoplova 
Antonov još iz sovjet-
skog vremena, Ukra-
jina je danas jedan od 
glavnih prevoznika vi-

Zašto je
kukasti krst

zabranjen,
a šahovnica
dozvoljena?

Poniženje da nasljednici imena i simbola Nezavisne Države Hrvatske veselo uskraćuju predsjedniku 
Srbije posjetu najvećem logoru smrti za istrebljenje njegovog naroda; postaje neizdrživo kada 
dio srpske javnosti izgubi busolu i to tumači isključivo kao medijski spin Vučićevog kabineta. 
Odvratniji i dugoročno jadniji su samo postupci kojekakvih političara, tobož savjetnika i stručnjaka 
im dnevnopolitičkog dometa; koji u neoriginalnom dualizmu udaraju na svetinju Jasenovca, 
kontrastno uzvraćajući protiv propagande Potočarskog igrokaza.

Autor kolumne: Дани(ј)ел СИМИЋ
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Nisu regulisane zako-
nom?!

Кriptovalute, kao 
specifično sredstvo 
plaćanja koje nije ve-
zano za pojedinu ze-
mlju, nisu regulisane 
zakonskim propisima 
u Republici Srpskoj! 
Načini dolaska do krip-
tovaluta, čija vrijed-
nost  zavisi od ponude 
i potražnje su različiti. 
U Republici Srpskoj 
postoje automati za 
trgovinu kriptovaluta-
ma, kao i registrovane 
mjenjačnice. Najčešće 
korištena kriptovaluta 
je bitkoin. Njegova ci-
jena je trenutno najve-
ća s obzirom na to da 
za tom valutom postoji 
najveća ponuda i potra-
žnja. Osim kupovine, 
kao jedan od načina 
dolaska do kriptovaluta 
je i tzv. rudarenje, gdje 
lica uz upotrebu raču-
narske opreme i speci-
jalizovanih programa 
vrše rješavanje algori-
tamskih kodova iz ko-
jih se sastoje kriptova-
lute. Кrivični zakonik 
Republike Srpske ne 
poznaje termin krip-
to prevare, niti se isti 
koristi u stručne svr-
he. Ali, zloupotrebe sa 
kriptovalutama iteka-
ko ima, potvrdili su za 
Faktor iz Ministarstva 
unutrašnjih poslova 
Republike Srpske.

Kompjuterska preva-
ra

Naime, kada su 
u pitanju (zlo)upo-
trebe kriptovaluta u 
kriminalne svrhe, u 
dosadašnjoj praksi Mi-
nistarstvo unutrašnjih 
poslova Republike Srp-
ske je imalo nekoliko 
slučajeve u kojima su 
se vrtile značajne koli-
čine novca.

Pojašnjavajuj da se 
(zlo)upotreba kriptova-

luta u krivičnom djelu 
kompjuterska preva-
ra sastoji od unošenju 
netačnog podatka, pro-
puštanje da se unese ta-
čan podatak ili da se na 
drugi način prikrije ili 
lažno prikaže podatak 
i time utiče na rezul-
tat elektronske obrade 
i prenosa podataka u 
namjeri da se sebi ili 
drugome pribavi pro-
tivpravna imovinska 
korist i time drugom 
prouzrokuje imovinska 
šteta. Pod ovom kva-
lifikacijom krivičnog 
djela Ministarstvo unu-
trašnjih poslova Repu-
blike Srpske imalo je 
slučaj krađe kriptova-
luta, sa štetom od više 
stotina hiljada konver-
tibilnih maraka.

Elektronski novac i vi-
rusi

Još jedan slušaj Mi-
nistarstva unutrašnjih 
poslova Republike Srp-
ske podrazumijevao je 
prevare u čijem centru 
su bile kriptovalute.

Naime, evidentirana 
je (zlo)upotreba krip-
tovaluta u krivičnom 
djelu izrada i unošenje 
kompjuterskih viru-
sa. Iz policije Srpske 
su pojasnili da se ovo 
krivično djelo vrši na 
način da se napravi ra-
čunarski virus – štetni 
program, u cilju ubaci-
vanja u tuđi kompjuter 
ili kompjutersku ili te-
lekomunikacionu mre-
žu. Malweare je zajed-
nički naziv za štetne ili 
maliciozne programe 
koje sajber kriminalci 
koriste da bi pristupili 
tuđem računaru. Takvi 
programi su obično 
skriveni u prilozima ili 
besplatnom sadržaju. 
„Naša praksa poznaje 
ransomware, koji po-
drazumijeva veoma 
složenu kriminalnu 

Priznaje da su je privukle priče o lakoj zaradi. Svi mogu da pogriješe, pravda se sagovornica Faktora 
na početku svoje priče u kojoj je ispala žrtva prevara u čijem fokusu je bila kupovina kriptovaluta. 
Nedovoljno znanje i želja da preko noći riješi stambeno pitanje bili su jači od opreza. Nije dovoljno 
imala podataka o investiranju, a posebno ne u bitkoin. Razgovarala je, ispostaviće se, sa lažnim 
preprodavcem kriptovaluta, vjerujući da će, ulaganjem svoje ušteđevine, zaraditi dovoljno novca za 
egzistencijalne probleme. Sve je propalo, a za manje od mjesec dana na scenu su isplivali prevaranti 
koji preko oglasa traže žrtve, ubjeđujući ih da je veoma lako trgovati kriptovalutama i dobro zara-
diti. Pazite kome vjerujete kada je u pitanju upravljanje vašim novcem, kaža naša sagovornica. Ona 
je skupo platila naivnost i neznanje. U policiji potvrđuju da nije jedina.

aktivnost koja se u na-
šem krivičnom zako-
nodavstvu inkriminiše 
kroz dva krivična djela 
iznuda u vezi sa kri-
vičnim djelom izrada 
i unošenje kompjuter-
skih virusa, u nekim 
slučajevima i kompju-
terska sabotaža. Pred-
metno krivično djelo 
se vrši tako što se kre-
ira maliciozni softver, 
koji zatim ubaci u ra-
čunar, te se na zaraže-
nom računaru blokiraju 
i kriptuju svi podaci. 
Istovremeno, vlasnik 
zaraženog računara 
dobije instrukciju da 
uplati određeni iznos 
novca da bi mu se po-
daci otključali. Instruk-
cija za plaćanje podra-
zumijeva broj adrese 
za elektronski novac 
izvršioca krivičnog 
djela i uputstvo na koji 
način oštećeni može da 
kupi elektronski no-
vac, odnosno najčešće 
bitkoin”, podsjećaju iz 
Ministarstva unutraš-
njih poslova Republike 
Srpske.

A.J.

Kupuju drogu
bitkoinom!

Štete od krađe kriptovaluta stotine hiljada maraka

FALSIFIKOVANE NOVČANICE 

Na takozvanom crnom internet nebu brojna su nele-
galna plaćanja usluga. Službe za provođenje zakona 
imaju pune ruke posla. Pa i u Srpskoj.
(Zlo)upotreba kriptovaluta u Darknetu/Darkwebu/
Deepwebu su najčešći termini koji se odnose na put 
do mjesta gdje se nalaze marketi na kojima se vrši ne-
ovlaštena kupovina i prodaja različite vrste robe i uslu-
ga. U Republici Srpskoj je na ovakav način evidentirana 
kupovina droge, najčešće sintetičkih vrsta droga koje 
su naručivane iz Holandije i Njamačke i falsifikovanih 
novčanica, potvrdili su policije.

PORNOGRAFIJA

Takođe, (zlo)upotreba kriptovaluta registrovana je kod 
krivičnih djela iskorištavanje djece za pornografiju, 
upoznavanje djece sa pornografijom i iskorištavanje 
kompjuterske mreže ili komunikacije drugim tehnič-
kim sredstvima za izvršenje krivičnih djela seksualnog 
zlostavljanja ili iskorištavanja djeteta. Naime, pred-
metna krivična djela se najčešće vrše tako što izvršilac 
pristupa određenim stranicama gdje pregleda, a zatim 
skida i skladišti sadržaj dječije pornografije. Izvršioci 
taj sadržaj skladište na različitim mjestima, pojašnja-
vaju iz policije. Tradicionalna mjesta za skladištenje 
su čvrsti diskovi na računaru, vanjski čvrsti diskovi, 
prenosne memorije i slično. „Međutim, u posljednje 
vrijeme sve više su evidentirani slučajevi da izvršioci 
navedeni sadržaj skladište upotrebom tzv. cloud teh-
nologije, odnosno materijal se skladišti u virtuelni 
prostor na servere i skladišne kapacitete kojima nije 
poznata fizička lokacija i kojem je pristup moguć samo 
uz posjedovanje linka i pristupne lozinke, te navedene 
skladišne prostore plaćaju kriprovalutama”, ukazali su 
za Faktor iz Ministarstva unutrašnjih poslova Republi-
ke Srpske.



FAKTOR20 21 broj 57, 21. juli 2022. godine

božanstvena, Kamenko, 
čvrst poput kamena, ili 
Šumenko, ili gostoljubi-
va Poleksija.

G.A.

ŽIVOT

Od krune do vladara

Ime Luka ima grčke 
korijene i znači sjajan i 
blistav, a Stefan je vladar, 
onaj koji ima krunu. La-
zar na hebrejskom se čita 
i kao „Božja pomoć”. 

Podaci Republičkog 
Zavoda za statistiku po-
kazuju da je do 2015.
godine među najpopular-
nijim imenima za mušku 
djecu bio i Marko, dok 
se u zadnje dvije godi-
ne prema vrhu probija i 
Vasilije, čije preneseno 
značenje je „onaj koji je 
kruna uspjeha”. 

Među 10 najpopu-
larnijih imena u Srpskoj 
je i Mihajlo, čije znače-
nje je „sluga Božiji”. Na 
spisku imena koje su ro-
ditelji najčešće birali za 
žensku djecu je i Dunja, 
što se na grčkom tumači 
kao radost, sreća i vese-
lje. Teodora je poklon ili 
Božiji dar, dok se Sara sa 
hebrejskog prevodi kao 
princeza, boginja ili ona 
koja vlada. Nađa ima 
rusko porijeklo, a ozna-
čava nadu, dok je Nadja 
plemenita i velikodušna, 
ali i traži pažnju i ljubav. 
Una je na latinskom jed-
na i jedinstvena, poseb-
na. 

Šta zakon kaže?

Ime, koje će roditelji 
izabrati, obilježiće dje-
te za cijeli život. Uvi-
jek ima orginalnih, ali i 
neobičnih imena. Ipak, 
zakonom su zabranje-

na pogrdna, kao i imena 
koja asociraju na filmske 
ili animirane junake. Ne-
mate pravo ni na ime ne-
kih istorijskih ličnosti, ili 
moneta ili pseudonima. 
Preciznije, Zakonom o 
ličnom imenu propisa-
no je „pravo na slobo-
dan izbor ličnog imena, 
odnosno određivanje ili 
promjena ličnog imena, 
ali se neće odobriti licu 
ako je to neophodno 
radi zaštite prava i slo-
boda drugih lica, zaštite 
prava javnih i istorijskih 
ličnosti, ako predloženo 
lično ime ne predstavlja 
lično ime ili predlože-
no lično ime predstavlja 
ime izmišljenih, animi-
ranih ili filmskih likova, 
monete i pseudonima”. 
Djete vam se ne može 
zvati Obilić, Miki Maus, 
Tito, ili kao neka druga 
istaknuta ličnost na ovim 
prostorima, ali ni po ju-
naku crtanih filmova, 
kažu matičari.

Ime i prezime, ili 
samo ime, ili samo pre-
zime punoljetnog lica 
može se promijeniti na 
lični zahtjev, ali se to 
neće odobriti za oso-
be protiv kojih se vodi 
krivični postupak, za 
kojima je raspisana po-
tjernica, ili su upisane 
u poseban registar lica 
pravosnažno osuđenih za 
krivična djela seksualne 
zloupotrebe i iskorišta-
vanja djece. Promjeniti 
ime neće moći ni osobe 
za koje su utvrdi da su 
zahtjev podnijele radi 

Ako je ime znak, kako kaže stara poslovica, u Republici Srpskoj ona nose posebno značenje. Reklo bi se i 
tradicionalna su, ali i internacionalna. Jedno od takvih je Luka. Više od deset godina je među najpopularijim 
imenima koje roditelji u Srpskoj biraju za mušku djecu. Jedina konkurencija su Stefan i Lazar, čije značenje i 
pretke koji su ih sa ponosom nosili u srpskoj istoriji ne treba posebno objašnjavati. Do 2015.godine i Nikola 
je bio među češće biranim imenima za mušku djecu u Srpskoj. I kod ženskih najpopularnijih imena u Srpskoj 
ne mijenja se situacija već nekoliko godina. Milicu i Mariju ponekad na vrhu liste najčešćih imena zamijeni 
Sofija ili mudra kako joj je grčko značenje.

KOJA SU IMENA ZABRANJENA U SRPSKOJ? 

izbjegavanja zakonom 
utvrđenih obaveza (izdr-
žavanje, poreske i druge 
zakonom utvrđene oba-
veze). Ako se promjena 
ličnog imena traži za 
maloljetno lice koje ima 
više od deset godina, po-
treban je njegov prista-
nak u protivnom predvi-
đene su i novčane kazne 
do 1.500 KM matičaru ili 
drugoj odgovornoj osobi 

Svemirko, Šumenko i 
Kamenko

U jednom od matič-
nih ureda u Srpskoj po-
tvrđuju da su sporadično 
znali da opominju rodi-
telje koji u želji da budu 
orginalni, ali i prelazili 
granicu dobrog ukusa. 
Prepričavaju situaciju 
kada su spriječili da dije-
te ponese ime koje je po-
veznica sa markom au-
tomobila, narodnjačkih 
zvijezda iz ranijeg peri-
oda ili kućnog ljubimca. 
Nije mali broj roditelja 
koji izborom imena za 
svoju djecu nastavljaju 
porodičnu tradiciju, ma-
nje razmišljajući o njiho-
voj budućnosti. 

Ako biste da se dije-
te zove Klaudija, koje je 
popularno u američkim 
serijama, na latinskom 
ono znači jadan. Ukoliko 
želite snažno značenje u 
imenu svog djeteta, psi-
holozi predlažu Zoru, 
Katju ili Milu. 

Pojedina imena sla-
bo ili se uopšte više se 
ne koriste, iako su dugo 

Nema marke, 
dinara,
Tita ni Zagora   

ĆIRO JE GAZDA, VAZDA

Srpska tradicionalna danas zamjenjuju kratka, neki 
bi rekli moderna imena. Bezbroj je opcija, a psiholozi 
napominju da imene djeteta na njega može ostaviti i 
trajne posljedice. Zato izbjegavate trenutne trendove, 
a po mogućnosti neka odgovara prezimenu, jer praksa 
je da uz duže prezime ide kratko ime. Ako je tačno da 
ime utiče na reakciju okoline, pretpostvimo šta bi zna-
čilo da djetetu date ime Tomanija, iako ono po srpskoj 
tradiciji predstavlja čudotvorku. Ćiro je gazda, Fema je 
majstor govorništva, a Šošana lotosov cvijet. Arsenije 
je muževan, dok Zavidi, logično – svi zavide.

NIŠTA BEZ NIKOLE

Ako bi skinuli prašinu sa starih spisa u nekom od arhi-
va pojavila bi se i imena poput Dostane, Stadije i Vlaj-
ka, a tvrdi se da njihova značenja i nisu baš pogodan 
izbor, budući da je rađanje djece najsrećniji trenutak 
u životu svake porodice, a ona to baš i ne asociraju. 
Tokom '60. i '70.godina najpopularnija imena su bila 
Dragan, Dragana, Jelena, Jovan, Dejan, Nikola, koje je 
popularno sve do današnjih dana...Valjda u skladu sa 
izrekom da je ime čovjekova sudbina. A kod Nikole je 
sve jasno na više jezike, bilo da je skraćeno ili ne – uvi-
jek je onaj koji donosi pobjedu.

DEMOGRAFSKA SLIKA

U Republici Srpskoj su lani rođene 9.274 bebe, što je 
više u odnosu na 2020.godinu kada je bilo 9.161 živo-
rođeno dijete, podaci su zvanične statistike. U prvom 
tromjesečju 2022. registrovano je 5.544 umrlih i 1 990 
živorođenih lica u našoj republici. Broj živorođenih lica 
u prvom tromjesečju
2022. godine manji je za 0,4 % u odnosu na prva tri 
mjeseca lani, dok je broj umrlih u prvom veći za 17 % 
u odnosu na prvo tromjesečje 2021. godine
 

bila prisutna na ovim 
prostorima. Među njima 
je Đuka, što bi značilo 
zemljoradnica ili Đurađ 
- zemljoradnik, Žanka ili 
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Budimpešta
Ovaj istočnoevropski 

dragulj prepun je roman-
tičnih kafića, slikovitih 
pogleda i beskrajnih 
kulturnih mogućnosti. 
Plovidba Dunavom (koji 
dijeli dva grada) je ne-
zaboravna, a panoram-
ski pogled sa Ribarskog 
bastiona fantastičan. 
Sedam kula predstavlja 
sedam mađarskih pleme-
na koja su se naselila u 
Karpatskom bazenu 895. 
godine. 

Barselona
Barselona je puna 

arhitektonskog užitka 
zahvaljujući gotičkoj če-
tvrti grada, kao i brojnim 
znamenitostima Antonija 
Gaudija, uključujući La 
Sagrada Familia, Parque 
Guell i Casa Battló. A tu 
su i palme i bijele pješča-
ne plaže koje ovaj grad 
čine još ljepšim. Da ne 
spominjem svjetski po-
znati noćni život! Ovaj 
katalonski grad je poput 
igrališta za odrasle.

Venecija
Bilo da se osjeća-

te kao da imate mjesto 
samo za sebe ili ste u 
grupi turista, Venecija 
je nesumnjivo jedno od 
najljepših mjesta na svi-
jetu. To je takođe jedna 
od najromantičnijih lo-
kacija koja se može za-
misliti. Plovite gondola-
ma uskim kanalima, idite 
na Trg svetog Marka i 
posjetite brojne umjet-
ničke muzeje...

Havana
Sa istorijom i vizu-

alnim užicima gdje god 
pogledate, glavni grad 
Kube beskrajno je inspi-
rativan, posebno za one 
koji su slabi na nostal-
giju. O tradicionalnim 
duvanskim i alkoholnim 
pićima ne možemo vam 
puno toga napisati, već 
to morate doživjeti. Što 
prije! I još mnogo toga 
na Kubi.

Pariz
Grad ljubavi i svje-

tlosti! Od Sene do pa-
stelnih zalazaka sunca 
iza Ajfelovog tornja do 
Jelisejskih polja. Pariz 
ima ponešto za svakoga, 

Predug je popis gradova širom svijeta koji oduzimaju dah. Renomirane kulturne ustanove, predstave, izlož-
be, istorijske građevine, čitave četvrti sa patinom davnih vremena, znamenitosti koje se moraju vidjeti, 
beskrajni zabavni sadržaji, samo su dio ponude poznatih metropola ili nekih od manjih, ali ništa manje 
prelijepih gradova. Iako je nemoguće uhvatiti njihovu čar kroz samo jednu fotografiju, neka budu visoko na 
vašem popisu mjesta kada počnete svoju turneju uz pomoć globusa.

Na skriveno
te vodim
mjesto!

bilo da volite književ-
nost, umjetnost, arhitek-
turu, hranu, noćni život, 
kupovinu ili jednostavno 
šetate i istražujete nove 
gradove. 

Kjoto
Hram Daigo-Ji u Kjo-

tu privlači veliki broj lju-
di u vrijeme cvjetanja ja-
panske trešnje, ali ovo je 
upečatljiv grad koji treba 
posjetiti tokom cijele go-
dine. Ali, zovu ga i grad 
iz mašte, iz dobrih razlo-
ga. Zen bašte i upečat-
ljiva bambusova šuma, 
zlatni hramovi, mistične 
gejše...Dug je niz.

Kartegena
Kolumbijska Karta-

gena se nalazi na karip-
skoj obali, tako da može-
te očekivati znamenitosti 
i panorame koje oduzi-
maju dah gdje god da po-
gledate. Sa jedne strane 
je staro gradsko jezgro 
uvršteno na Uneskovu 
listu svjetske baštine, a 
s druge moderne četvrti 
koje krase neboderi i pje-
ščane plažama. Gotovo 
bez mana!

7 prekrasnih gradova širom svijeta 
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Vjenčanje je zabavno, ali ono što dolazi nakon „uzimam“ nije uvijek mačji kašalj. Kao što pokazuje trenutna stopa razvoda, 
ne nastavlja svaki par da ima mirnu bračnu luku. Ali, to ne mora biti slučaj sa vama!
Tri najvažnije stvari u braku su poštovanje, ljubaznost i zajednički rad na vezi. Da bi imali čvrst brak, morate odvojiti vri-
jeme jedno za drugo i podsjetiti se na ljubav na kojoj ste izgradili svoj odnos. Čak i ako vas život zaokupi, morate dati 
prednost pronalaženju trenutaka samo za supružnika kako bi vaša ljubav trajala godinama.

Najčešći problemi u braku proizlaze iz nedostatka komunikacije, povjerenja i zbog sebičnosti.
Tajna uspješnog braka je uvijek reći koliko volite, čuvati jedno drugom leđa i znati kako se osjeća vaša bolja „polovina”. Struč-

njaci su za YourTango podijeli samo neke od svojih najboljih savjeta za brak - i nisu razočarali!

Poštovanje je sve!
„Poštujte jedni druge, izbjegavajte verbalno zlostavljanje i zadržite uvrede za sebe. Loše riječi su poput istiskivanja paste za zu-

be-jednom kad izađe, više je nikada ne možete vratiti”.

Učinite vezu svojim glavnim prioritetom
„Kada druge stvari postanu važnije, poput karijera, djece i ličnih interesovanja, nastaju problemi”.

Preuzmite odgovornost za svoju ulogu u braku
„Kada preuzmete odgovornost za svoju ulogu u braku, tek tada ćete se moći povezati sa svojim partnerom na zreo, intiman način”.

Ne pokušavajte promijeniti partnera!
„Neka bude ono što jeste i fokusirajte se na promjenu sebe”.

Pokažite naklonost jedno prema drugom
„Držite se za ruke, grlite se, ljubite ili tapšite po ramenu”...

Odvojite malo vremena za sebe
„Muškarci ne trebaju sve rješavati ili popravljati; samo slušanje je također veliki dar”. 

Ne razgovarajte samo o zajedničkim stresnim stvarima 
„Nije dopušteno samo govoriti o djeci ili onom što moramo uraditi”.

Nema prigovaranja.
„Muškarci su najsrećniji kada mogu zadovoljiti svoju ženu (i obrnuto)”! 

Vjerujte jedno drugom!
 Ako to ne možete učiniti, imate problem.

Nemojte pretjerivati
„Ne dopustite da vam jedan nesrećni incident, teški argumenti ili izazovni trenutak unište život i sreću”.

Najbolji savjeti za dobar brak!

Tajne navike sretnih parova


